

Bitte geben Sie auf allen zur Beantwortung genutzten Blättern Ihre Matrikelnummer an!

*Please indicate your matriculation number on all sheets used to answer the questions!*

## Teil Ökonomie (Qaim)

### Question 1: (10 points)

There are around 1 billion people in developing countries that live in absolute poverty.

- How is absolute poverty defined? (3 points)
- What is the poverty head count index and the poverty gap? Explain in a way that an outsider could understand. (5 points)
- In general, is the head count index bigger in Asia or in Sub-Saharan Africa? Is it bigger in rural or in urban areas? (2 points)

### Question 2: (12 points)

The role of off-farm income for rural households has been increasing over the last decades.

- What are typical off-farm income sources in developing countries? Categorize the sources and give a concrete example for each category. (4 points)
- What are the major motivations for households to pursue off-farm income activities? Please name three different motives and explain briefly. (4 points)
- What are possible policies to improve household access to off-farm income sources? Explain briefly. (4 points)

### Question 3: (8 points)

Is hunger a production or distribution problem? Explain in full sentences and also state what production and distribution problem actually means in this connection.

## Deutsche Übersetzung:

### Frage 1: (10 Punkte)

Derzeit leben rund 1 Milliarde Menschen in den Entwicklungsländern in absoluter Armut.

- Wie ist absolute Armut definiert? (3 Punkte)
- Wie ist die Armutsrate und wie die Armutslücke definiert? Erklären sie so, dass ein Außenstehender die Konzepte verstehen würde. (5 Punkte)
- Allgemein gesprochen, ist die Armutsrate in Asien oder in Afrika südlich der Sahara höher? Ist die Armutsrate in ländlichen oder städtischen Gebieten höher? (2 Punkte)

Bitte geben Sie auf allen zur Beantwortung genutzten Blättern Ihre Matrikelnummer an!

*Please indicate your matriculation number on all sheets used to answer the questions!*

**Frage 2: (12 Punkte)**

*Die Bedeutung von Einkommen außerhalb des eigenen landwirtschaftlichen Betriebs für ländliche Haushalte hat im Zeitablauf zugenommen.*

- a. Was sind typische Einkommensquellen außerhalb des eigenen landwirtschaftlichen Betriebs für Bauern in Entwicklungsländern? Klassifizieren Sie grob und geben Sie dann ein konkretes Beispiel für jede der Einkommenskategorien. (4 Punkte)*
- b. Welches sind die Hauptbeweggründe für Haushalte, Einkommensaktivitäten außerhalb des eigenen landwirtschaftlichen Betriebs zu verfolgen? Nennen Sie drei unterschiedliche Motive und erläutern Sie kurz. (4 Punkte)*
- c. Was sind mögliche Politiken, um den Zugang für Haushalte zu Einkommensquellen außerhalb des eigenen Betriebs zu verbessern? Erläutern Sie kurz. (4 Punkte)*

**Frage 3: (8 Punkte)**

*Ist Hunger ein Produktions- oder ein Verteilungsproblem? Erläutern Sie in ganzen Sätzen, und erklären Sie dabei auch, was Produktions- und Verteilungsproblem in diesem Zusammenhang genau heißt.*